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 ســـال شـــانزدهم  شـــماره 2817 

جهش تولید با مشارکت مردم؛

میزان مشارکت مردم در صنعت شیلات چقدر است؟

ســپهرغرب، گروه کشــاورزی: رئیس ســازمان 
شــیلات ایران ضمن اشــاره بــه افزایــش میزان 
مشــارکت مردم در ســال گذشــته بــرای حفظ و 
احیــای ذخایر دریایی کشــور، عرضه بیش از یک 
میلیون و 350 هــزار تن محصولات مختلف به 
بــازار داخلی و خارجی را مد نظر قرار داد و گفت 
کــه حــدود 750 هزار تــن از این مقــدار، حاصل 
تــلاش صیــادان شــمال و جنوب و بالــغ بر 600 
هزار تن، نتیجه ســرمایه گذاری بخش خصوصی 

در امر آبزی پروری است.
ســید حســین حســینی با بیان اینکه امروزه 
شــتاب تغییــر بــه حــدی اســت کــه حتــی بــرای 
لحظــه ای نمی تــوان ایســتایی را به ویــژه در امر 
تولیــد توجیه کرد، گفت: بعد از عصر کشــاورزی 
شــکل گیری دوران صنعتی به گونه ای ســاختار 
یافــت کــه فنــاوری و به طــور کلی اتوماســیون 
توانســت کالاهــای مورد نیــاز مردم را بــه تولید 
انبــوه برســاند. گذشــته از معضــلات و معایبی 
که ایــن روند به وجود آورد، اما پایه های شــتاب 
تغییر کم کم از اواخر عصر صنعتی پی ریزی شد.

ســال  در  کــه  لوکوموتیوهایــی  افــزود:  وی 
1825 میلادی تنها 21 کیلومتر ســرعت داشــتند 
در ســال 1880 با پیشــرفت تکنولوژی به سرعت 
160 کیلومتــر در ســاعت ارتقــا یافتنــد. بــا ورود 
هواپیمــا به صنعت حمل و نقل در ســال 1938 
جابه جایــی کالاهــا و مســافران ســرعتی برابر با 
640 کیلومتــر در ســاعت پیــدا کــرد. ایــن رونــد 
همچنــان تا امروز ادامه دارد و نســل به نســل 
شــتاب تغییــر که بــا دو اصــل نوآوری و ســرعت 
ماننــد کلافــی در هــم پیچیــده اســت، جوامــع 

کنونی را با خود همراه کرده است.
رئیس ســازمان شیلات کشور افزود: ماهیت 
تغییر در تمام جوانب تولیدی کشاورزی به ویژه 
شــیلات نیــز نفــوذ کــرده. در حــال حاضــر 225 
کشور دنیا در زمینه تجارت آبزیان فعال هستند 
که سالانه ارزشی معادل 180 میلیارد دلار تولید 

می کنند.
*عرضــه بیــش از یک میلیون تــن محصولات 

شیلاتی در بازارهای داخلی و خارجی
حســینی تصریح کرد: شیلات ایران نیز از این 
قاعده مســتثنی نبوده و هم اکنون بیش از یک 
میلیــون و 350 هزار تن محصــولات مختلف را 
به بــازار داخلی و خارجی عرضــه می کند. حدود 
750 هــزار تــن از ایــن مقــدار، حاصــل تــلاش 
صیــادان شــمال و جنوب کشــور و بالــغ بر 600 
هزار تن، نتیجه ســرمایه گذاری بخش خصوصی 

در امر آبزی پروری است.
وی یادآور شد: کل تولید محصولات شیلاتی 
در ســال 1390 تنهــا 735 هزار تــن بوده و طی 
ایــن چند ســال بیــش از 1.5 برابر شــده اســت. 
میــزان کل تولیــدات شــیلاتی در دهــه پنجــاه، 
22 هزار تن برآورد شــده کــه اغلب حاصل صید 
و صیــادی بــوده کــه همیــن آمــار انــدک نیــز با 

فشــار بر منابع آبی و ذخیــره گاه های دریایی به 
دســت می آمد و عملا ســرمایه گذاری در بخش 

آبزی پروری، محلی از اعراب نداشت.
به گفته وی با نگاهی به منحنی آمار تولید از 
ابتدای تاریخ انقلاب اســلامی تا امروز، این نکته 
به ذهن متبادر می شــود کــه تولید محصولات 
دریایــی حداقــل 4000 درصــد یا چیــزی معادل 
40 برابر رشــد داشته اســت. چه مصداقی برای 

جهش تولید از این گواهی بالاتر خواهد بود؟
*تولید یک میلیون و 800 هزار تن محصولات 

شیلاتی در افق برنامه هفتم
شــیلات  ســازمان  در  مســئول  مقــام  ایــن 
در ادامــه گفــت: بــا دســتیابی بــه ایــن جهــش 
بــرای  صعــودی قطــار شــتاب تغییــر، حداقــل 
صنعت شــیلات به ایســتگاه آخر نمی رســد. چرا 
کــه طبــق تصمیمات صــورت گرفتــه، تولید این 
محصــولات در افق برنامه هفتم توســعه، باید 
بــه یک میلیون و 800 هزار تن برســد. برای فتح 
این قله، لازم اســت بخش تحقیقات نیز ضرورت 
چنین جهشی را درک کرده و مواد دانشی مورد 
نیــاز بخــش اجــرا و به عبارتی ســازمان شــیلات 

ایران را تأمین کند.
وی همچنیــن افــزود: موضوعاتــی از قبیــل 
در  ماهــی  پــرورش  بــرای  صحیــح  مکان یابــی 
قفس هــای دریایــی، معرفــی گونه هــای بومــی 
مــورد نیــاز آبــزی پــروری، اســتفاده از آب هــای 
ذخایــر  ارزیابــی  ماهــی،  پــرورش  در  نامتعــارف 
و منابــع آب هــای دور و نزدیــک و... از مباحــث 
مهمی اســت که کلید قفل آن در دستان بخش 

تحقیقات است.
*90 درصــد صیــد ماهیــان ســفید، حاصــل 

رهاسازی بچه ماهی در رودخانه ها
رئیــس ســازمان شــیلات کشــور اظهــار کرد: 
در ایــن میــان نقــش جوامــع محلــی، صیــادان 
و ســرمایه گذاران را نمی تــوان نادیــده گرفــت. 
ایــن دقیقــا همــان بند دوم شــعار ســال یعنی 
معظــم  مقــام  فرمــوده  بــه  مــردم،  مشــارکت 
از  صیــادان  خویشــتنداری  اگــر  اســت.  رهبــری 
صیــد در فصــول ممنوعــه ســال نبــود، صیــد 
از  دریاهــا  و  می پیوســت  خاطره هــا  بــه  پایــدار 
منابــع ژنتیکی خالی می مانــد. همچنین توفیق 
روزافــزون در امــر آبزی پــروری، مرهون تلاش ها 
و ریســک پذیری های شــجاعانه ســرمایه گذاران 
کشــور اســت. از این ها گذشــته، عملکــرد دفتر 
آبزیــان  بازســازی و حفاظــت از ذخایــر ژنتیکــی 
ســازمان شیلات ایران، نشان از تحقق همراهی 
مردم با بخش اجرا دارد. این مشارکت به حدی 
اســت که امروزه 90 درصد صید ماهیان سفید، 
حاصل رهاســازی بچــه ماهــی در رودخانه های 
شمال کشور و با همراهی جوامع محلی است.
حســینی در پایان گفت: رهاســازی 450 هزار 
قطعه بچه ماهی با مشــارکت دانش آموزان در 
تالاب شــادگان، رهاســازی بیــش از 44 میلیون 
قطعــه بچــه ماهــی توســط جامعه صیــادی و 
بهره بــرداران محلی به صورت تکثیــر طبیعی در 
آب های داخلی کشــور و رهاسازی 365 میلیون 
قطعــه بچــه ماهیــان اســتخوانی و خاویاری در 
دریــای خــزر کــه 30 میلیــون قطعه از آن ســهم 
مشــارکت جامعــه بهره بردار و مردمــی بود تنها 
نمونه های کوچکی از مشــارکت مردم در ســال 
گذشته برای حفظ و احیای ذخایر دریایی است.

آیا واردات ارزان تر بر تولید گران تر 
ترجیح دارد؟

انجمــن  گــروه کشــاورزی: عضــو  ســپهرغرب، 
علــوم خــاک ایــران گفــت: با یک حســاب ســاده، 
برخــی مدیــران عنــوان می کنند چرا بــا هزینه بالا 
محصولی که می توان با قیمت پایین تر وارد کرد، 

در داخل کشت شود؛ اما این یک دام است.
مســتقیم  شــکل  بــه  کشــاورزی  بخــش 
تأمین کننــده امنیــت غذایــی هر کشــوری اســت. 
کشــورها در برخــی اقــلام ماننــد گنــدم کــه کالا 
قیمــت  اگــر  حتــی  مــی رود  به شــمار  راهبــردی 
تمام شــده تولیــد داخــل بالاتــر از واردات باشــد 

ترجیح به هزینه کرد این هزینه بالا دارند.
آیــا اگــر واردات محصولــی راهبــردی ارزان تــر از 
تولید داخل تمام می شــود بایــد وارد کرد؟ کامبیز 
بــازرگان، عضــو هیئت مدیــره انجمن علــوم خاک 

ایــران در ایــن خصــوص گفــت: برخــی از تولیدات 
داخــل در بخــش کشــاورزی، تولیــد مــا گران تــر از 
میانگین جهانی اســت و دچار مشــکل می شویم. 
به عنــوان مثال، هنــگام خرید گندم از کشــاورزان، 
محصــول گران تر از مشــابه وارداتی اســت. با یک 
حساب ســاده، مدیر بخش بودجه می گوید برای 
چــه با هزینه بــالا ضمن مصرف منابــع آب و خاک، 

مثلاً گندم کشت کنیم؛ اما این یک دام است.
وی افــزود: اگــر در ایــن دام گرفتــار شــویم تــا 
چند ســال آینده دیگر کشاورز نخواهیم داشت و 

اراضی هم از بخش کشاورزی خارج شده است.
این عضو انجمن علــوم خاک ایران تأکید کرد: 
اگر روزی کشــورها این محصــولات را صادر نکنند 
مشــکلات جــدی بــرای کشــورهای واردکننده به 

وجود می آید به ویژه در کالاهای راهبردی.
بــازرگان عنوان کرد: کاری که کشــورهای مختلف 
انجام می دهند این است که موازنه قیمت تمام شده 

را با تسهیلات به نفع خود تغییر می دهند.
وی گفــت: بخش کشــاورزی در تمام دنیا حتی 
البتــه  می گیــرد؛  یارانــه  اقتصادهــا  آزادتریــن  در 
شــکل ها مختلــف اســت. بنابرایــن بــا حمایــت و 
ســرمایه گذاری دولــت و فراهم کردن زیرســاخت 
و تســهیل فعالیــت کشــاورزی، می تــوان قیمــت 
تمام شــده محصــولات را کاهــش و موازنــه را به 

سمت تولید داخل تغییر داد.
این محقــق بخش خاک یادآور شــد: امروز که 
ذرت را بــا نرخ دلار وارد می کنیم ســبب می شــود 
تا ذرت کشــاورز داخل، فروش نرفته و روی دست 

وی باقی بماند.
بــازرگان اظهــار کرد: در کشــور یــک میلیون تن 
ذرت دامــی تولیــد و هشــت تا 9 میلیــون تن ذرت 
وارد می شــود. چگونه می شــود که کشتی کشتی 
ذرت وارد می کنیم و در ادامه ذرت کشــاورز داخلی 
فــروش نمــی رود. اگــر آنجــا دلار بــا قیمــت یارانــه 

می پردازیم و در داخل تولید با دلار بازار آزاد انجام 
می شود طبیعی است کشت گران تر تمام شود.

وی تأکیــد کــرد: ضــروری اســت در برنامه های 
چند ســاله و برنامه های ســالانه این موارد دیده 
شــود. بنابراین نخست زیرساخت ها فراهم شود 
و در ادامــه کشــاورز را آمــاده کنیــم و بــه ســمت 

رقابت با همتایان خارجی سوق دهیم.
بــازرگان بــا گلایه به تفــاوت نگاه بــه صنعت و 
کشــاورزی بیان کــرد: چطــور در موضــوع خودرو 
واردات ممنــوع شــد و در حالــی کــه خودرویی با 
کیفیت بهتر و قیمت پایین می توانست وارد شود 
امــا در جهــت حمایــت از صنعــت داخــل واردات 
ممنوع شد. چرا این را در بخش کشاورزی اعمال 
برنــج، شــکر  امــروز شــاهد هســتیم  نمی کنیــم. 
و… تولیــد داخــل در موازنــه با نــوع خارجی دچار 
شکســت می شود. با این نگاه کم کم نوبت گندم 

می رسد.

کشاورزی

برخاستن عطر صادرات گل محمدی از همدان در بستر مطالعه
ع تولید داخلی گلابِ چینی رقیب بلامناز

طاهــره   - کشــاورزی  گــروه  ســپهرغرب، 
ترابی مهــوش: در گفت وگــو بــا دانشــیار دانشــگاه 
گل  شــدن  تبدیــل  بــرای  شــد  مشــخص  بوعلــی 
پربــازده  محصــول  یــک  بــه  همــدان  محمــدی 
صادرت محور، در عرصه ارقــام و نوع آفات نیازمند 

مطالعه و تحقیق هستیم.
توســعه کشــت گیاهان دارویی و بهره برداری از 
آن هــا، یکــی از اولویت هــای اصلی در این کشــور و 
به تبع آن در اســتان همدان طی یک دهه گذشته 
محســوب می شــود زیرا با این کار می تــوان از این 
ظرفیــت حداکثــر اســتفاده را بــرد، تولیــد ملــی را 
افزایش داد و به خودبسندگی در این زمینه رسید 
و حتــی می تــوان این محصــولات را صــادر و از این 
طریق شغل ایجاد کرد و در مسیر ثروت آفرینی گام 

نهاد.
با این تفاســیر خوشبختانه از چند سال گذشته 
توســعه کشــت گل محمــدی در اســتان همــدان 
مورد توجه قرار گرفته و این گیاه زیبا و خوش عطر 

در نقاط مختلف استان همدان کشت می شود.
بر این اســاس با توجه به اهمیت موضوع برآن 
شــدیم تا بــا مهــرداد میرزائــی؛ مدیرعامل شــرکت 
کشــت و صنعــت گیاهنــوش فاخر هگمتــان، یکی 
از کشــاورزان روســتای خردمنــد ملایــری و فعــال 
در عرصــه کشــت و صنعت گل محمــدی و نیز علی 
عزیــزی؛ عضو هیئت علمی دانشــگاه بوعلی ســینا 
و دانش آموختــه دکتــرای تخصصــی بیوتکنولوژی 
گیاهــان دارویــی گفت وگویــی ترتیــب دهیــم که در 

ادامه می خوانید:
مدیرعامل شــرکت کشــت و صنعــت گیاهنوش 
فاخر هگمتان با بیان اینکه بنده در عرصه کشت و 
در حوزه صنعت این گیــاه فعالیت دارم، گفت: این 
شرکت فعالیت خود را در حوزه کشت گل محمدی 

از سال 93 با کشت چهار هکتار آغاز کرد.

مهــرداد میرزائــی بــا بیــان اینکه در حــال حاضر 
سطح زیر کشت ما به 12 هکتار رسیده، اذعان کرد: 
البته فعالیت ما تنها مختص گل محمدی نیســت، 
بلکه در حوزه کشــت دیگر گیاهان دارویی هم چند 

هکتار سطح زیر کشت داریم.
وی بــا تأکیــد بــر اینکه حدود ســه و نیــم هکتار 
نیز زعفران زیر کشــت داریم، اظهار کرد: ورود ما در 
عرصه کشــت گیاهــان دارویی از آنجا نشــأت گرفته 
کــه به دنبــال جایگزینی بــرای محصــولات پُرآب بر و 

درعین حال محصولی با بهره وری بالا بودیم.
ایــن باغــدار ملایــری بــا بیــان اینکــه عــلاوه  بــر 
دارویــی  گیاهــان  کشــت  بــرای  فــوق  مزیت هــای 
اشــتغال زایی  عرصــه  ایــن  بــه  ورود  خوشــبختانه 
مطلوبــی را نیــز در پی داشــت و درواقع از مهاجرت 
جوانــان مناطق روســتایی جلوگیری کــرده، افزود: 
به گونــه ای کــه در حال حاضر توانســته ایم حداقل 
در فصل برداشــت محصول بــرای 100 نفر از اهالی 

روستا و روستاهای اطراف شغل ایجاد کنیم.
میرزائی با اشــاره به اینکه از سال 95 با رسیدن 
بــه میــزان مطلوبــی از محصــول گل محمــدی و 
درعین حــال وجــود ظرفیــت کشــت محصــول در 
روستاهای اطراف خردمند، بر آن شدیم تا به عرصه 
ایجاد صنایــع فرآوری محصــول ورود کنیم، اذعان 
کــرد: اما ایــن صنایع به هنــگام دریافــت محصول 
فت 

ُ
به دلیــل ایجاد پژمردگی در گیاه ارسال شــده، ا

قابــل توجهی را لحاظ می کرد کــه این امر نتیجه ای 
جز متضرر شــدن کشاورز ملایری و یا همدانی را در 

پی نداشت.
وی ادامه داد: براین اســاس نســبت به احداث 
یک واحــد صنعتــی در عرصه اســانس و عرق گیری 
اقدام شــد که ظرفیت آن بالغ بر 300 تن در ســال 

است.
مدیرعامل شــرکت کشــت و صنعــت گیاه نوش 

فاخر هگمتان با تأکید بر اینکه هدف ما از اســتقرار 
این صنعت در شهرســتان جلوگیری از خام فروشی 
محصــول بــود، زیرا هرســاله به دلیل نبــود صنایع 
تبدیلــی، مجبــور بودیــم گیاهــان تولیدشــده را بــا 
طی مســافتی طولانی، به کارخانه های مســتقر در 
اســتان کرمانشاه ارسال کنیم، ابراز کرد: متأسفانه 
علیرغــم وجــود این ظرفیــت امروز به دلیل تســلط 
گلاب تقلبــی و چینــی در بــازار دیگــر راه انــدازی و 
اســتفاده از ایــن صنعــت مقــرون به صرفه نیســت 

چراکه به لحاظ قیمت امکان رقابت نداریم.
بــر اینکــه امــروز محصــول  بــا تأکیــد  میرزائــی 
برداشت شــده بیشــتر به حالت خشــک بسته بندی 
می شــود و به فروش می رســد گفت: این در حالی 

اســت که خــط تولید اســانس تعریف شــده در این 
مجموعه تحت لیســانس کیفی کشورهای اروپایی 

است.
در ادامه دانشیار دانشگاه بوعلی سینا همدان 
بــا بیــان اینکــه در بهــره وری بیشــتر از باغ هــای گل 
 محمــدی مؤلفه هــای مختلفــی بایــد مد نظــر قرار 
گیــرد، گفــت: یکــی از مهم تریــن آن هــا کــه نقــش 
چشــمگیری در میزان تولید محصول دارد انتخاب 

رقم مناسب است.
دکتــر علی عزیــزی بــا تأکید بــر اینکه بایــد طبق 
مطالعــات و اجــرای پایلوت کاشــت به ایــن نتیجه 
رســید کــه کــدام ارقــام بــرای کشــت در اســتان و 
شهرســتان های آن مناســب اســت گفت: برای این 

نــوع رُز بالــغ بــر 30 رقم وجــود دارد که به تناســب 
شــرایط جغرافیایی محل کشــت باید رقم مناســب 

آن را انتخاب کرد.
وی بــا اشــاره بــه اینکه ایــن محصول بــه لحاظ 
شــرایط محیطی جــزو گیاهات ارتفاع پســند اســت 
بنابرایــن در مناطــق کوهســتانی همچون همدان 
بازدهی خوبی خواهد داشــت افــزود: نکته بعدی 
اینکــه ایــن محصــول بــه دلیــل کم آب بــر بــودن و 
مقاومت بالا در برابر تنش آبی گونه مناسبی جهت 

گسترش کشت در استان همدان است.
ایــن دانشــیار علــوم باغبانی بــا تأکید بــر اینکه 
جهــاد کشــاورزی اســتان در عرصه ورود به کشــت 
این محصول کارهای خوبی را طی چند ســال اخیر 
آغاز کرده گفت: به جهت صرفه بالای اقتصادی این 
محصول اســتقبال از کشــت آن در شهرستان های 
مختلف بســیار زیاد است اما متأســفانه مطالعات 
و داشــته های علمــی مــا در این محصــول ضعیف 

است.
عزیــزی ادامــه داد: عــلاوه بــر شناســایی ارقام 
مناسب از طریق مطالعه و کشت پایلوتی درازمدت 
این محصول باید در عرصه شناســایی بیماری  های 
خــاص این گیــاه در هــر منطقه نیــز مطالعات لازم 

انجام شود.
وی بــا تأکیــد بر اینکه گرچــه گل محمدی نوعی 
رُز اســت و اغلب رز ها از بیماری ها و آفات مشــترکی 
رنج می برند اما نوع و محل بروز این آفات متفاوت 
اســت مثــلاً امــکان دارد نــوع آفــت گل محمــدی 
کشت شــده در رزن ســفیدک روی گلبرگ هــا باشــد 
امــا در شهرســتان دیگــری آفت کرم هــای برگ خوار 

مشکل ساز باشد.
ع  وی با تأکید بر اینکه تا 12 سال می توان از مزار
گل محمــدی محصول برداشــت کرد گفــت: اینکه 
پیشتر عنوان کردم می بایست مطالعات درازمدت 

روی محصول انجام داد این است که گل محمدی 
از سال ســوم به لحاظ گلدهی اقتصادی می شود؛ 
بنابرایــن صرفاً نمی توان با تکیه بــر پایان نامه های 
دانشــگاهی کــه نهایــت یک دوره دو تا ســه ســاله 

زمان می برند به مطالعات کاملی دست یافت.
این کارشــناس گیاهان دارویی با تأکید بر اینکه 
طبــق ســند ملــی گیاهــان دارویــی مصــوب ســال 
1390، پنــج گیاه دارویی در اولویت پیگیری توســط 
جهاد کشاورزی قرار گرفته اند که طبق این فهرست 
گل محمــدی در رتبــه دوم ایــن اولویت هــا پــس از 
زعفــران قرار گرفته که خود بیانگر جایگاه و اهمیت 
پرداختن به این محصول است، گفت: آنچه درباره 
این محصول در اســتان بایــد مورد توجه قرار گیرد 
این اســت که یک گیاه معرفی شده به استان است 
پــس باید کارهای تحقیقاتی بســیاری انجام شــود 
تــا بتوانیم به صورت گســترده و صنعتــی در عرصه 

کشت این محصول ورود کنیم.
عزیزی با تأکید بر اینکه در حال حاضر برداشــت 
محصــول از باغــات گل محمدی به صورت ســنتی 
و با دســت انجام می شــود افزود: اگر می خواهیم 
محصولــی صادرات محــور تولید کنیم بایــد به این 
نکتــه توجــه کرد که نباید در کشــت محصول ســم 
اســتفاده شــود زیــرا باقــی مانــده این ســموم در 
اســانس تولیدشــده مشکل ســاز خواهــد بــود به 
طــوری که حتــی محصــول صادراتی از کشــورهای 

هدف بازگردانده می شود.
وی با تأکید بر اینکه در حال حاضر متأسفانه بنا 
به وجود همین مشــکل گلاب ایران صادرات محور 
نیســت و تنها گل محمدی به صورت خشــک صادر 
می شــود گفــت: مســئله ایــن اســت کــه اگــر گل 
محمــدی بــه آفتی همچون ســفیدک مبتلا باشــد 
بازهــم این محصــول به کشــور بازگردانده خواهد 

شد.

ع؛ ویترین یا اولویت؟ کنترل بیولوژیک مزار
ســپهرغرب، گــروه کشــاورزی: کنتــرل بیولوژیــک 
آفات در کشاورزی و منابع طبیعی باوجود اینکه در 
کشورهای زیادی به اولویت تبدیل شده اما به نظر 
می رســد هنوز جایگاه واقعی خود را در کشورمان 
به دســت نیاورده و تنها دغدغه بسیاری از فعالان 
بخش خصوصی، اســتادان دانشــگاه و کشاورزان 
علاقه مند به دانش اســت و به صــورت فرآیندی و 
ســاختاری چندان اتفاق قابل توجهی در این زمینه 

رخ نمی دهد.
بشــر بعــد از رشــد جمعیت بــرای دسترســی به 
غذای بیشــتر، کشــاورزی را نیز گســترش داد و نوع 
خاصی از گیاهان و محصولات را در کنار هم کاشت 
و این غذای انبوه خودبه خود آفت را هم به سمت 

خود جلب کرد.
بــرای مقابله با این آفت، انســان ابتدا به ســراغ 
از  اســتفاده  یعنــی  راه  راحت تریــن  و  ســریع ترین 
ســموم شــیمیایی رفت که در نتیجه تعادل محیط 
برهم خورد و حشــرات مفید و دشــمن آفات را هم 

از بین برد.
حــال کــه تبعات ایــن ســموم بر محیط زیســت 
و ســلامت انســان بیشتر مشــهود شــده، دغدغه 
کاهــش اســتفاده از آن هــم افزایش یافته اســت؛ 
امــا چــرا در کشــورمان ایــن مباحــث مهــم کــه بــا 
سلامت و جان شــهروندان ارتباط مستقیم دارد تا 
بخواهد عملیاتی شود، درگیر زمان و موانع بسیار 
می شــود؟؛ پرسشــی مهم که مدیــران متولی باید 

پاسخ مناسبی برای آن بیابند.
در کشور ما هم پیشــقراول این دغدغه مندان، 
نخبگان، استادان دانشگاه و دانشجویان هستند 
کــه همــواره در حــال تلاش بــرای گســترش کنترل 
انــد و  بــوده  آفت هــا  آســیب  بــدون  بیولوژیــک و 
دومین همایــش بین المللی و یازدهمین همایش 
ملی کنترل بیولوژیک کشــاورزی و منابع طبیعی نیز 
اواخر ســال گذشــته در جیرفت، از قطب های بزرگ 

کشاورزی و باغی کشور برگزار شد.
  علاقه به سموم شیمیایی

رئیــس دانشــکده کشــاورزی دانشــگاه جیرفت 
گفــت: نیاز بشــر به غــذا افزایش یافته و دســت به 
هــر عملی زده تا آفــت را کنترل کند؛ این کار با مواد 
شــیمیایی شــروع شــد که بعد از مدتــی فهمید که 
این مواد ســمی اســت و باید از ترکیبات ســالم تری 

استفاده کند.
حمیدرضا علیــزاده افزود: چون ســموم کاربرد 

بســیار راحت تــری دارد و ســریع تر جــواب می دهد 
هنوز کشاورزان علاقه به این نوع سموم دارند.

بــه  نیــاز  بیولوژیــک  کنتــرل  در  ادامــه داد:  وی 
کشــاورزی علمــی اســت و اگــر کشــاورز می خواهد 
حشــره، قــارچ یــا باکتــری را در مزرعه رهــا کند باید 

شرایط و اصول بیولوژی را رعایت کند.
دبیــر اجرایــی دومیــن همایــش بین المللــی و 
یازدهمیــن همایــش ملــی کنتــرل بیولوژیک گفت: 
تولیــد محصول ســالم و کنتــرل بیولوژیــک در دنیا 
برجسته شده و مورد استقبال قرار گرفته است که 

ما هم باید به آن سمت برویم.
  10 سال پیش در هلند سم نبود

علیزاده اضافه کرد: 10 سال پیش در دانشگاهی 
در هلند کار می کردم، وقتی برای آفتی به دنبال سم 
بودم گفتند ســم نداریم و حشراتی را که دشمن آن 

آفت بود به من دادند و آفت کنترل شد.
وی بیــان کــرد: در آینده اگــر بخواهیم محصول 
ســالم تولیــد کنیــم بایــد حداکثــر بهــره را از کنترل 

بیولوژیک ببریم.
این استاد دانشــگاه با تأکید بر اینکه کشاورزان 
مــا باید علمی تــر فعالیت کننــد گفــت: ارتباط بین 
دانشگاه، آزمایشگاه و پژوهشگاه باید برقرار باشد 
تــا بتواند کنترل بیولوژیــک را پیش ببرد و محصول 

سالمی تولید کند.
علیــزاده افزود: ما در همایــش کنترل بیولوژیک 
سم فروش ها و فروشــندگان نهاده های کشاورزی 
را هــم دعــوت کردیــم که دســت کم چنــد قوطی را 
در قفســه خود بــرای محصولات کنتــرل بیولوژیک 

بگذارند.
  مشکلات اجرایی پیش پای کنترل بیولوژیک

وی بــا بیان اینکه ما در قدم هــای اول در زمینه 
کنترل بیولوژیک هســتیم و مشکلات اجرایی زیادی 
وجود اضافه کرد: بســیاری از مدیران از این شــیوه 
اطــلاع درســتی ندارنــد و نیــاز بــه فرهنگ ســازی و 

آگاه سازی وجود دارد.
ایــن عضو هیئت علمی با اشــاره به اینکه کنترل 
بیولوژیــک چیزی اســت که ســرانجام به ســمت آن 
خواهیم رفت اظهار کرد: هنوز بسیاری از کشاورزان 
مــا نمی دانند ســمی را که یک در هــزار بزنند به چه 
معناســت، دوره کارآیــی را رعایــت نمی کننــد و روز 

بعد از سمپاشی محصول را برداشت می کنند.
  جای خالی آموزش توسط جهاد

علیــزاده بــا اشــاره بــه اینکــه البتــه باتوجــه به 

تحولات دنیا و کشــور بیشتر کشــاورزان آگاه شده 
انــد گفت: کشــاورزان شناســنامه ندارنــد، ضروری 
ع شناســایی شــوند و جهاد کشــاورزی  اســت مــزار

سرکشی و اطلاع رسانی کند.
آمــوزش  و  اطلاع رســانی  کــرد:  عنــوان  وی 
بــرای  می گیــرد؛  صــورت  به نــدرت  زمینــه  ایــن  در 
گســترش شــیوه کنتــرل بیولوژیــک ضروری اســت 

جهادکشاورزی به کشاورزان آموزش دهد.
  تجارت فدای سلامت

بــه گفتــه وی، برخــی، گلخانه هــای 200 یــا 500 
متــری دارنــد، فردی می بیند امســال به طــور مثال 
فلفل گران شــده گلخانه ای را اجاره می کند و فلفل 
می کارد بدون اینکه از نحوه درست کشت آن مطلع 
باشــد؛ پس ضرورت دارد در ســاختاری مشــخص و 

فرآیندی چارچوب دار آموزش ها ارائه شود.
  کشــاورز جیرفتی که ســراغ کنتــرل بیولوژیک 

رفت
یکی از معدود کشــاورزان جیرفتــی که از طریق 
را کنتــرل  آفــات باغ هــای خــود  کنتــرل بیولوژیــک 
می کنــد گفت: برای مقابله بــا مگس مدیترانه ای از 
سم استفاده نکردم و به جای آن از آنغوزه که بوی 
بســیار تنــدی دارد و دفع کننده این حشــره اســت 

بهره بردم.
چطــور  اینکــه  مــورد  در  پیراســته  محمدعلــی 
برخــلاف بســیاری از کشــاورزان جنــوب کرمــان بــه 
ســمت اســتفاده از عوامــل بیولوژیــک و طبیعــی 
رفته اســت اظهار کــرد: من معلم هســتم و قبل از 
آن هــم تولیــد کننده بــودم که از جوانــی این کار را 
انجام می دادم؛ بعد از بازنشستگی تصمیم گرفتم 
محصولــی با رنــگ و بویی متفــاوت و کیفیت بالا و 

سالم تر تحویل بازار بدهم.
وی کــه تولیدکننــده نمونه ملی ایران در ســال 
98 شده است افزود: آموزش های جهاد کشاورزی 
بسیار محدود است، برای گسترش استفاده از این 

شیوه باید جهاد کشاورزی وارد عمل شود.
وی ســود فــروش ســموم را هــم یکــی دیگــر از 
عوامل اســتفاده گســترده از آن بــرای کنترل آفات 

دانست.
  توقع حمایت های ساختاریافته

اما یکی از فعالان حوزه کنترل بیولوژیک در این 
زمینــه گفــت: کنتــرل بیولوژیک به یــک ویترین زیبا 
تبدیــل شــده و هرجا می رویم شــعار خــوب بودن 
ایــن شــیوه داده و گفته می شــود باید نســبت به 

سموم شــیمیایی در اولویت قرار گیرد اما در عمل 
دیده نشده است.

زهــرا تازرونــی افــزود: کنتــرل بیولوژیــک امــری 
تخصصی، بخشــی از محصولات ما وارداتی اســت 
و بســیاری از محصــولات را نمی توانیــم در داخــل 
تولیــد کنیم اما برای واردات ایــن نوع محصول نیز 

با موانعی روبه رو هستیم.
پیشــرو  امــور  از  بســیاری  در  کــرد:  اضافــه  وی 
بوده ایــم و انواع تله هــا، نوارهــا و کارت های رنگی 
را تولیــد می کنیــم؛ بــرای تولیــد عصاره هــای پایــه 
گیاهی کــه می توانند کنترل کننده آفات باشــند کار 
را آغــاز کرده ایم اما انواع مختلف فرمون ها و انواع 

محلول های پایه گیاهی را وارد می کنیم.
  تفاوت رویکردها در واردات

مشــاور دانشــگاه تربیت مــدرس تهــران ادامه 
داد: بــرای واردات این محصولات نیــاز به ارز داریم 
در ارائــه ارز در اولویــت 22 قــرار داشــتیم، بعــد از 

پیگیری ها به اولویت 21 ارز نیمایی ارتقا یافتیم.
هــم  رده  همیــن  در  گفــت:  تازرونــی 
اولویت بندی هایــی وجــود دارد کــه حــوزه کنتــرل 
بیولوژیــک در آن آخرها قــرار دارد و اکنون چندماه 
باکیفیــت  واردات محصولــی  به دنبــال  کــه  اســت 
هســتیم اما هنوز ارزی به ما تعلق نگرفته اســت)تا 
زمــان انجــام مصاحبــه( و نتوانســته ایم واردات را 

انجام دهیم.
وی با بیان اینکه سیاســت های اشتباهی وجود 
دارد و حمایــت اصلی ســازمان حفظ نباتات بر روی 
ســموم است اضافه کرد: سم شــیمیایی یک ساله 
ثبت می شود اما من برای ثبت محصول بیولوژیک 

باید هفت سال بدوم تا آن را ثبت کنم.
وی بیــان کرد: این ها ســنگ هایی اســت که جلو 
پای ما گذاشته می شود و تا این سنگ ها را برداریم 
و به سمت جلو حرکت کنیم انرژی بر و زمان بر است.

بــه گــزارش ایرنــا انتظــار مــی رود همانطــور که 
ســلامت جامعــه در کلام تصمیم گیــران و متولیان 
همــه بخش هــا وجــود دارد و زیــاد هــم شــنیده 
برنامه ریــزی،  نظــام  در  اولویــت  ایــن  می شــود، 
تخصیــص بودجه، نظــام واردات و دیگــر اقدامات 
نیز مشــاهده شود و کنترل بیولوژیک و استفاده از 
ســم های طبیعی برای مقابله با آفات در کشاورزی 
و تولید محصولات باغی کشــور در اولویت واقعی 
و عملیاتی قرار گیرد و استفاده از سموم شیمیایی 

به واقع سخت شود.


